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 مستخلص الدراسة

اا فى خلق الميزة التنافسية للشركات الصناعية وان تطططبيق اا مهم ادارة سلسلة التوريد تلعب دور

ممارسات ادارة سلسلة التوريد يخدم الموردين والعملء  وعملية التوزيع وقد يساعد فى تحسين

اداء  العمال. لذلك اتت هذه الدراسة لمعرفة فيما اذا كانت ممارسطات سلسطلة التوريططد بصطورة

مباشرة او غير مباشرة تؤثر على الداء  وبيان اثر الططدور الوسططيط لجططودة العلقططة. تططم اسططتخدام

المنهج الوصفى حيث جمعت البيانات عن طريق الستبيان من عينة غيططر إحتماليططة مناسططبة  مططن

%).ولغططراض81.4الشركات الصططناعية السططودانية بوليططة الخرطططوم .وبلغططت نسططبة السططترداد (

التحليل تم استخدام التحليل العططاملى، والعتماديططة، بجططانب تحليططل الرتبططاط والنحططدار المتعططدد.

اكة المعلومطات ، لة التوريطد ، ومش ات ادارة سلس اشارت نتائج الدراسة الى ان تكامطل ممارس

وسرعة التصالت تؤثر جميعها على كفاء ة اداء  سلسططلة التوريططد، ووجططدت الدراسططة ان التكامططل

وادرة المططوردين يططؤثر كليهمططا علططى فعاليططة اداء  سلسططلة التوريططد، كمططا ان التكامططل ومشططاركة

المعلومات يؤثران على التمايز فى اداء  سلسلة التوريططد ، كمططا اشططارت النتائططج الططى ان اللططتزام
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والتصال يتوسط العلقة بين ممارسات ادارة سلسلة التوريد والداء ، كما انه من خلل الدراسططة

تمت اضاة بعد جديد لبعاد سلسلة التوريططد، ومططن المضططامين التطبيقيططة لهططذه الدراسططة انهططا قططد

توضح لمتخذى القرار والمدراء  اهمية ممارسات ادارة  فى  الداء  وفططى   زيططادة كفططاء ة وفاعليططة

سلسلة التوريد. واوصت الدراسة بأن يتم التركيز فى البحوث المستقبلية على اجراء  المزيد من

.الختبار للعلقة  بين ابعاد ممارسات ادارة سلسلة التوريد و الداء  فى قطاعات مختلفة
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ABSTRACT

Supply chain management  play a very crucial  role in competitive advantages of industrial

companies  also Supply chain management  Practices  they may serve the roles of  suppliers,

producers, distributors and customers. adoption of Supply chain management Practices have

been proven to be important to improve the business process, interlink relationships between

Supply chain management practices and SCM performance has not been focused extensively

Therefore,  the study  propose a  conceptual  model  by examining the  moderating  effects  of

relationship  quality  on  the  relationship  between  Supply  chain  management  Practices  and

Supply chain performance  The study employed the descriptive method where non Probability

convenience  sampling  and  self-administrated  survey  questionnaires  were  sent  to  135

manufacturer companies in Sudan, 110 usable questionnaires have been received back. Under

the hierarchical regression analysis. The results of indicate that Supply chain integration,

information  sharing  ,  communication  speed  have  significant  effect  on

supply chain performance efficiency, suppliers management and integration

have significant effect on supply chain performance effectiveness, Supply

chain integration and information sharing have significant effect on supply

chain performance differentiation.   Results also indicated that adoption of

communication and commitment are significant predictors of  relationship

between  supply  chain  management  practices  and  supply  chain

performance. Furthermore, a new dimension was developed in supply chain

management practices.
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It  is  suggested  that  in  the  future  research,  extensive  tests  should  be

conducted  to  further  investigate  multiple  effects  of  the  different  supply

chain practices on performance.
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